
Advent, mint elhívatásunk és kiválasztottságunk megerősítése 

Ige: „Simon Péter, Jézus Krisztus szolgája és apostola, azoknak, akik velünk egyenlő drága 
hitet nyertek a mi Istenünknek és megtartónknak, Jézus Krisztusnak az igazsága által: 
Kegyelem és békesség áradjon rátok bőségesen az Istennek és Jézusnak, a mi Urunknak 
megismerésében. Az ő isteni ereje mindennel megajándékozott minket, ami az életre és 
kegyességre való az ő megismerése által, aki minket a saját dicsőségével és hatalmával elhívott, 
amelyek által igen nagy és becses ígéretekkel ajándékozott meg bennünket, hogy általuk isteni 
természet részeseivé legyetek, kikerülve azt a romlottságot, amely a kívánság miatt van a 
világban. Éppen ezért minden igyekezettel azon legyetek, hogy a ti hitetekhez bőségesen 
adjatok még erényt, az erényhez ismeretet, az ismerethez pedig önuralmat, az önuralomhoz 
türelmet, a türelemhez kegyességet, a kegyességhez testvériességet, a testvériességhez 
szeretetet. Mert ha ezek megvannak és gyarapodnak bennetek, nem lesztek sem tétlenek, sem 
gyümölcstelenek a mi Urunk Jézus Krisztus megismerésében. Akiben pedig ezek nincsenek 
meg, az vak, rövidlátó, elfelejtkezett a régi bűneiből való megtisztulásáról. Azért, testvéreim, 
még inkább igyekezzetek megerősíteni elhívatásotokat és kiválasztatásotokat, mert ha ezeket 
teszitek, soha nem buktok el. Mert így gazdagon megadatik nektek a bemenetel1 [ἡ εἴσοδος,-
ου] a mi Urunk és Üdvözítőnk, Jézus Krisztus örök országába. 2Péter 1: 1-11. 

Péter apostol a mi Krisztushoz való készülődésünkben mindennél azt tartja a legfontosabbnak, 
hogy üdvöségre elhívott és kiválasztott voltunkban megerősödjünk, illetve megerősíttessünk. 
Nem véletlenül, hisz a hitben való növekedésünk szinte minden nap derékba van törve, 
méghozzá többszörösen is. 
Az apostoli tanítás szövegösszefüggése is igen figyelemre méltó. Péter azt tanítja, hogy a 
Krisztushoz való tartozásunkban olyan állapotok közepette kell növekednünk és 
megerősödnünk, amikor a világ a maga válogatott istenkáromlásait és hazugság özönét árasztja 
reánk. Ma már a fizikai testünkben érezzük, ahogy számunkra felfoghatatlan sötét erők napról 
napra és óráról órára hatalmas lépésekben bontják le, rombolják szét, dózerolják el azokat a 
fizikai (országhatárok, lakossági arány, templomok), törvényi (lásd a legújabb alaptérvény 
módosítását), tudás és ismeretbeli (keresztyénség más Krisztus megtagadó vallással vagy 
ideológiákkal történő lecserélése), valamint a szellemi (a közösségek szétrombolása, az 
istentisztelet és közös imádság megszűntetése) erősségeket, amelyek az élet és az igazság 
városát oltalmazták és védték. Mindezen keresztül pedig annak a beszédtérnek a 
vákuumtalanítása2, azaz totális megszüntetése történik, amiben elmondható és elbeszélhető 
lehetne az Úr Jézus Krisztusnak igazsága (2Péter 1: 1), az Isten velünk való ereje3 és az Ő 
nekünk és rólunk szóló örömhíre (evangéliuma). 

 
1 „η εισοδος εις την αιωνιον βασιλειαν του κυριου” Ugyanaz az exodus szóból ismert szó van, ami bennünket az 
Egyiptomból való kijövetelre emlékeztet. Olyan hatalommal történő kijövetel, illetve kihozatás ez, ami egyben az 
üdvösségre való bemenetel is! Ez tulajdonképpen a halálból életbe való átvitetésünk, amiről Jézus maga tanít a 
János 5: 24-25-ben! „Bizony, bizony mondom nektek, hogy aki az én beszédemet hallja és hisz annak, aki engem 
elbocsátott, örök élete van; és nem megy a kárhozatra, hanem általment a halálból az életre. Bizony, bizony 
mondom nektek, hogy eljő az idő, és az most vagyon, mikor a halottak hallják az Isten Fiának szavát, és akik 
hallják, élnek.” Ján 5:24-25. 
2 Köztudott, hogy a vákuumban a hang nem terjed! A beszéd pedig hang. 
3 Mert a keresztről való beszéd bolondság ugyan azoknak, akik elvesznek; de nekünk, kik megtartatunk, Istennek 
ereje. Mert meg van írva: Elvesztem a bölcseknek bölcsességét és az értelmeseknek értelmét elvetem. Hol a bölcs? 
hol az írástudó? hol e világnak vitázója? Nemde nem bolondsággá tette-e Isten e világnak bölcsességét? Mert 



E beszédtér megsemmisítésével az emberi elme teljes sötétségbe borul, nem lát, nem hall, nem 
ért, nem alkot és már nem is beszél, a siket-némaság (Márk 9:25) szelleme láncolja meg, s a 
vakság és a teljes bénultság (Luk 13:11 és 16) szelleme kötözi meg. Mostanra már oda 
jutottunk, hogy akiben a legkisebb isteni értelem felvillan, mint az éjszakai fronton az ellen 
orvlövésze azonnal rálő a cigaretta fényére, úgy ostromol meg a sötétség teljes hadigépezete, 
hogy letörölje e halál birodalmának egéről az isteni élet és világosság alig pislákoló 
legparányibb jelenlétét is. 
Urunk első eljövetele idején is éjszaka volt. Látszólag „egy átlagos éjszaka (volt), átlagos 
bárányokkal és átlagos pásztorokkal. És ha Isten nem olyasvalaki lenne, aki szereti elrejteni 
magát, hogy a kereső ember a rejtekhelyént keresse meg Őt, akkor az Egyszülöttje eljövetele a 
világba teljesen észrevétlenül tűnt volna el. A bárányokról és a pásztorokról mindenki 
megfeledkezett volna, és többet soha senki nem építene vagy játszana betlehemest és nem 
hallgatnánk igehirdetést arról, hogy miként ismerték fel üdvözítőjüket a pásztorok a jászolban, 
hogyan találták meg a bújócska játékában a betlehemi istállóban elrejtőzött Istent. 
Ma pontosan így van. Ha a gyülekezetben is kialszik az evangélium és a benne lévő Jézus 
várásának világossága, akkor teljesen elbeszélhetetlen lesz, nemcsak a váltság maga, hanem az 
Úr küszöbön álló megjelenésének szent igazsága és valósága is! 
Az utolsó idők csúfolóinak repertoárjában ott van Urunk eljövetelének és dicsőséges 
megjelenésének ez az Igében hallott bemocskolása és kigúnyolása is. Számunkra Krisztus 
közelsége és örök üdvösségünket elhozó dicsősége szent és igaz, amit egyre jobban, sóvárogva 
várunk. A csúfoló viszont pontosan ezt a visszajövetelt homályosítja el és hozzáfűződő szent 
várakozásunkat és éber készülődésünket tapossa sárba, s vele együtt az Úr dicsőséges 
visszajövetelére való elkészíttetésünket is. Milyen szomorú, ha ehhez a pusztító munkájához a 
testünkben még egy régi szövetségest is talál, mert akkor a Lót feleségének sorsát kockáztatjuk, 
aki bár kivitetett Szodomából, mégsem tudott elszakadni a fertő városától, így visszatekintett, 
de akkor azonnal szörnyet is halt. Ez a visszavágyódás a szívünkben szakít szét és valóságos 
kőszoborrá bénít és azonnal meg is öl. Isten Lelke ettől akar megmenteni. 
Mint az Édenben úgy most is a gúnyolva kísértő tagadás és hazugság formájában kérdez: 

- Hol van az ő eljövetelének ígérete? Mert mióta az atyák elhunytak, minden úgy marad 
a teremtés kezdetétől fogva. 2Péter 3: 4. Csakugyan azt hiszed, hogy Ő még visszajön? 
Éppen érted jönne el? Hát nem éppen olyan változatlan minden, amióta az atyák ígéretet 
kaptak, majd reménytelenül és becsapva meg is haltak? Vedd észre, hogy egy nagy 
átverésben hiszel és reménykedsz! 

Péter a válaszában azt mondja, hogy a Sátánnak ezek a hangadói kész akarva nem akarják látni, 
hogy minden pontosan ellenkezőleg van az ördögi hazugságok hamis állításához képest. 
Krisztus Urunknak már a karácsonyi eljövetelével megváltozott minden és az Ő újból való 
megjelenését nem egy változatlan világ, hanem egy gyorsulva az Isten terve szerint változó és 
az Ő akarata szerint felbomló világ fogja fogadni. A sátáni hazugság pontosan ezt a gyorsulva 
felbomló világot tagadja, vagy hazudja a magáénak, mintha maga lenne a fő mozgatója. Nem! 
Bizony a mi Mindenható Urunk teljhatalma műveli ezt! S bár a saját bőrünkön érezzük már, 
hogy az ördögi szétdobáló az élet és a halál mezsgyéjére állít, hogy ott szétszedjen bennünket, 
ugyanezen a limeszen maga az Úr áll mellént az ő Igéjével. Aki hisz és segítségül hívja az Úr 
nevét a halálból átmegy az életbe, aki viszont a csúfolóra figyel az Úr szavára a világgal együtt 

 
minekutána az Isten bölcsességében nem ismerte meg a világ a bölcsesség által az Istent, tetszék az Istennek, hogy 
az igehirdetés bolondsága által tartsa meg a hívőket. 1Kor 1:18-21. 



bomlik szét, és a halálból a halálba megy át. Tudjuk, hogy most Urunk beszéde tart meg és visz 
át az örök életbe, megjelenése órájában pedig ez az igazság fog teljesen lelepleződni és a test 
feltámadásával tökéletes teljességére eljutni! 
Isten tehát nem akarja azt, hogy a világgal együtt magunk is bomlásnak induljunk, mintha a 
világból valók volnánk, mert nem vagyunk, romolhatatlan magból születtünk és teremtettünk 
Krisztus által! Ez az utóbbi a mi igazi eredetünk és maradandó identitásunk; ragaszkodnunk 
kell hozzá, vagyis pontosan ebben erősíttessünk meg! 
Mivel a világban működő bomlás, mint a mindeneket elemeire szétbontó tűz bennünket sem 
kímél, Péter felteszi a kérdést: 

- „Mivelhogy azért mindezek felbomlanak, milyennek kell lennetek nektek szent életben 
és kegyességben, akik várjátok és siettetnétek az Isten napjának eljövetelét, amikor az 
egek tűzbe borulva felbomlanak, és az elemek égve megolvadnak! De új eget és új földet 
várunk az ő ígérete szerint, amelyben igazság lakozik.” 2Péter 3: 11-13. 

Amikor tehát a hazugság és hamisság egei reánk szakadnak milyeneknek kell lennünk, hogy 
magukkal együtt el ne sodorjanak? Ha a világ felbomlik is nekünk a Krisztus egész-ségében 
kell megmaradnunk! De miképpen lehetséges ez? 
Amikor tehát a világ a magának tulajdonított szétbomlasztó erőit bocsátja reánk akkor nekünk 
még jobban kell igyekeznünk, hogy az Isten elhívásában és Ő általa kiválasztott voltunkban 
megerősödjünk!  
Mi ez a foglalatosság? 
Péter ezt így határozta meg: 

- „Éppen ezért minden igyekezettel azon legyetek, hogy a ti hitetekhez bőségesen adjatok 
még erényt, az erényhez ismeretet, az ismerethez pedig önuralmat, az önuralomhoz 
türelmet, a türelemhez kegyességet, a kegyességhez testvériességet, a testvériességhez 
szeretetet. Mert ha ezek megvannak és gyarapodnak bennetek, nem lesztek sem tétlenek, 
sem gyümölcstelenek a mi Urunk Jézus Krisztus megismerésében.” 2Péter 1: 5-8. „Mert 
ha ezeket teszitek, nem fogtok megbotlani soha!” 2Péter 1: 10. „Akiben pedig ezek 
nincsenek meg, az vak, rövidlátó, elfelejtkezett a régi bűneiből való megtisztulásáról.” 
2Péter 1: 9. 

Péter elsődleges feladatának tartotta, hogy maradandó módon emlékeztesse erre a küzdelemre 
az Úr mindenkori nyáját; most is pontosan ez történik, minden közösségi együttlétünk ezt a célt 
szolgálja, különösen a sákramentumos istentiszteleteink! 
Kérdezzünk rá önmagunkra! Mi az, amire valójában törekszünk? Mi az, ami a figyelmünk javát 
leköti? Mire, illetve kire összpontosítunk? Miben erősítjük magunkat? Mennyi főleg minőségi 
időt szánunk arra, hogy Urunk megerősítsen minket az általa való elhivásunkban és kiválasztott 
voltunkban? Milyen erősen tudjuk azt, hogy Isten, a mi Atyánk Krisztusban az örök életre hívott 
el, választott ki, készített és készít el, és visz a halálán át bennünket az Ő dicsőségébe? 
Ez a tudás és ismeret milyen mélységig, magasságig és szélességig járja át a lényünket? Csak 
a fejünkben van, vagy a vérünkön át már a teljes ember voltunkat betölti? 
A cél és a tét nem kevesebb, mint az, hogy dicsőségesen menjünk be a mi Urunk és Üdvözítőnk, 
Jézus Krisztus örök országába (2Péter 1: 11). „Azért, szeretteim, ezeket várva igyekezzetek, 
hogy szeplő és hiba nélkül valóknak találjon titeket békességben.” 2Péter 3: 14. Hiba és szeplő 



nélkülivé pedig az Ige fürdője által4 lehetünk! Ha Krisztust úgy fogadjuk be és tartjuk meg, 
ahogyan kell! Pál ezt mondja: 

„Mert isteni buzgósággal buzgok értetek; hisz eljegyeztelek titeket egy férfiúnak, hogy 
mint szeplőtlen szüzet állítsalak a Krisztus elé. Félek azonban, hogy amiként a kígyó a 
maga álnokságával megcsalta Évát, akként a ti gondolataitok is megrontatnak [és 
eltávolodnak] a Krisztus iránt való egyenességtől. Mert hogyha az, aki jő, más Jézust 
prédikál, akit nem prédikáltunk, vagy más lelket vesztek, amit nem vettetek, vagy más 
evangéliumot, amit be nem fogadtatok, szépen eltűrnétek.” 2Kor 11:12-14. 

„Ti azért, szeretteim, mivel (…) tudjátok ezt, vigyázzatok, nehogy a gonoszok tévelygései 
magukkal sodorjanak, és a saját erősségetekből kiessetek, hanem növekedjetek a kegyelemben 
és a mi Urunk és üdvözítő Jézus Krisztusunk ismeretében. Övé a dicsőség most és örökkön-
örökké (2Péter 3: 17-18).” Ámen. 

 
4 Nem az igazságnak cselekedeteiből, amelyeket mi cselekedtünk, hanem az ő irgalmasságából tartott meg minket 
az újjászületésnek fürdője és a Szent Lélek megújítása által, Melyet kitöltött reánk bőséggel a mi megtartó Jézus 
Krisztusunk által; Tit 3:5-6. 


